



PLATEFORME
IVOIRIENNE POUR
LE CACAO
DURABLE



CIVIL SOCIETY PLATFORMS CALL FOR GREATER CIVIL SOCIETY ENGAGEMENT IN THE 2024 CLCCG FRAMEWORK

[Version française](#)

As representatives of the Child Labor Coalition, the VOICE Network, the Ivorian Platform for Sustainable Cocoa and the Ghana Civil-society Cocoa Platform, we congratulate the Child Labor in Cocoa Coordinating Group for the signature of the new 2024-2029 Framework of Action.

We are pleased to see a new global agreement to contribute to the prevention and progressive elimination of child labor in cocoa growing communities of Côte d'Ivoire and Ghana, that supply half of the world's cocoa. While we appreciate the more holistic perspective of this Framework than its predecessors, and the mention of farmers livelihoods and the role played by cooperatives, we regret the limited number of civil society consultations in the process by which this Framework of Action was developed. Indeed, there were only few discussions with rights-holders such as farmers, community representatives, and local and global civil society, despite repeated requests and attempts at engagement. It is disheartening to be at this stage again, even though it is recognized in the text's preamble that addressing the root causes of child labour requires immediate and comprehensive multistakeholder action and effective coordination.

In any case, if this process is to garner credibility moving forward, rightsholders will have to be brought to the table in a meaningful way and we stand ready to be involved in the process of implementing this agreement and to engage on next steps. We are aware that a standing CSO Committee should be included in the new CLCCG by-laws. We hope that it will be convened at the shortest possible time and look forward to receiving more information on this matter.

Nonetheless, we will follow this process with interest, and hold all stakeholders accountable to promises made within this Framework.

December 20, 2024

Reid Maki, Director of Child labor Advocacy, Child Labor Coalition
Antonie Fountain, Managing Director, VOICE Network
Pauline Zei, Co-coordinator, Ivorian Platform for Sustainable Cocoa
Nana Kwasi Barning Ackah, Coordinator, Ghana Civil-society Cocoa Platform



PLATEFORME
IVOIRIENNE POUR
LE CACAO
DURABLE



LES PLATEFORMES DE LA SOCIÉTÉ CIVILE APPELLENT À UN PLUS GRAND ENGAGEMENT DE LA SOCIÉTÉ CIVILE DANS LE CADRE D'ACTION 2024 DU CLCCG

En tant que représentants de la Coalition pour le travail des enfants, du réseau VOICE, de la Plateforme ivoirienne pour le cacao durable et de la Plateforme de la société civile ghanéenne pour le cacao, nous félicitons le Groupe de coordination sur le travail des enfants dans le cacao pour la signature du nouveau Cadre d'action 2024-2029.

Nous sommes heureux de voir un nouvel accord mondial contribuant à la prévention et à l'élimination progressive du travail des enfants dans les communautés productrices de cacao de Côte d'Ivoire et du Ghana, qui fournissent la moitié du cacao mondial. Si nous apprécions la perspective plus holistique de ce cadre d'action par rapport à ses prédécesseurs, ainsi que la mention du bien être des agriculteurs et du rôle joué par les coopératives, nous regrettons les consultations limitées de la société civile dans le processus d'élaboration de ce cadre d'action. En effet, il n'y a eu que peu d'engagements avec les détenteurs de droits tels que les agriculteurs, les représentants des communautés et la société civile locale et mondiale, malgré des demandes et des tentatives d'engagement répétées. Il est décourageant d'en être toujours à ce stade, même si le préambule du texte reconnaît que la contribution à la lutte contre les causes profondes du travail des enfants requiert une action multipartite holistique et immédiate, ainsi qu'une coordination efficace.

Quoi qu'il en soit, pour que ce processus gagne en crédibilité, les détenteurs de droits devront être invités à la table de manière significative et nous sommes prêts à nous impliquer dans le processus de mise en œuvre de cet accord et à nous engager dans les prochaines étapes. Nous savons qu'un comité permanent des OSC devrait être inclus dans les nouveaux statuts du CLCCG. Nous espérons qu'il sera convoqué dans les plus brefs délais et attendons avec impatience de recevoir plus d'informations à ce sujet.

Quoi qu'il en soit, nous suivrons ce processus avec intérêt et tiendrons toutes les parties prenantes responsables des promesses faites dans ce cadre.

20 décembre 2024

Reid Maki, Directrice de plaidoyer pour le travail des enfants, Child Labor Coalition

Antonie Fountain, Directeur, Réseau VOICE

Pauline Zei, Co-coordinatrice, Plateforme ivoirienne pour le cacao durable

Nana Kwasi Barning Ackah, Coordinateur, Plateforme de la société civile ghanéenne pour le cacao